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چهره

: خروج سیمان  مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار
و فولاد از بورس کالا منتفی شده و قرار است با نهادهایی که به این 
دو صنعت انتقاد دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات برگزار شود. 
که  کــالا بــر اســاس قوانین و مقرراتی بــوده  کالاها در بــورس  معامله 

دولت های مختلف وضع کرده اند. 

سیمان و فولاد در بورس کالا ماند
کــنــون و پــس از عبور از اوج بار  ــر نــیــرو: ا کبر محرابیان، وزی علی ا
مصرف برق فصل تابستان لازم است تا ضمن شناسایی و جبران 
نقاط ضعف، آمــاده اوج بــار مصرف ســال آینده شویم. وزارت نیرو 
که ماحصل همه  برنامه های متنوعی برای صنعت آب و برق دارد 

آنها بهبود وضعیت خواهد بود. 

برنامه ریزی برای مدیریت برق
احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی: پایانه فروشگاهی 
که یک تکلیف قانونی محسوب می شود، یکی  و سامانه مؤدیان 
که  اخــذ مالیات هوشمند اســت  بــرای  بزرگ ترین زیرساخت ها  از 
میلیون ها پرونده ارزش افزوده تعیین تکلیف نشده با اجرای این 

قانون تعیین تکلیف خواهد شد.

اجرای پایانه و سامانه مالیاتی

 آماده سازی زمین 
برای دولت هزینه دارد

مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی گفت: تا امروز 400 هزار قطعه 
گذار شده  زمین در قالب طرح نهضت ملی مسکن در شهرها وا
که آماده سازی هر قطعه زمین 200 میلیون تومان برای دولت 
کنون این مقدار زمین برای واحدهای  هزینه دارد. وی افزود: تا
گذار شده که ۳2 هزار  یک طبقه و گروه ساخت به متقاضیان وا
قطعه آن مربوط به طرح جوانی جمعیت است. تا پایان سال 
گذار می کنیم  500 هزار قطعه زمین به متقاضیان در روستاها وا
که یک آرزوی دیرینه و اتفاقی بی نظیر است. دولت سیزدهم 
می توانست مثل گذشته بگوید موضوع مسکن به من مربوط 
نیست، اما در میدان عمل وارد شدیم و با همه محدودیت ها و 
مشکلات کشور به بحث تامین مسکن ورود کردیم. نمی شد این 

بازار بزرگ و این میزان تقاضا برای مسکن را رها کرد.

 طلب گندمکاران 
تا پایان مهر  صفر می شود

ــرار بــود تــا پــایــان شــهــریــور مــاه همه مطالبات  در حــالــی کــه قـ
گندمکاران به طور کامل پرداخت و بدهی دولت به آنها صفر 
شود، اما آن طور که مسئولان وعده داده اند این تسویه حساب 

تا پایان مهرماه انجام خواهد شد. 
، رئیس سازمان برنامه و بودجه در جلسه  البته داوود منظور
5 مهرماه هیات دولت دربــاره چرایی این تاخیر به خبرنگاران 
گفت: قــول داده بــودیــم تــا آخــر شهریور تسویه  توضیح داد و 
کنیم، ولی مجوزهایی برای جابه جایی منابع و بودجه گرفتیم؛ 
بنابراین تا آخر مهرماه تمام مطالبات پرداخت خواهدشد. برای 
گندمکاران عذرخواهی می کنیم.  تاخیر در تحقق وعده هم از 
همچنین محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی  
نیز در جلسه علنی مجلس در ۸ مهرماه اعلام کرد که بر اساس 
کثر ظرف 10 روز آینده کل بدهی  پیگیری های انجام شده حدا
گندمکاران پرداخت می شود. حال باید دید وعده  دولــت به 
گندمکاران  مسئولان در موعد مقرر عملیاتی و تمام مطالبات 
کــشــاورزان بــا تامین بــه موقع نقدینگی،  پــرداخــت مــی شــود تــا 

بتوانند خود را برای سال زراعی آینده آماده کنند؟

نبض اقتصاد

طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول طی سال های اخیر توسط مجلس 
کنون بــرای بررسی  کنون دو بار از سوی شــورای نگهبان رد شده و هم ا که تا مطرح شد 
اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده است. 
مقام معظم رهبری اوایل تیر امسال در نکته ای مهم، معاملات غیر رسمی اموال غیرمنقول 
کید کردند: باید از این گونه معاملات سلب اعتبار  را از منشأهای بزرگ فساد خواندند و تا
گر هم از دیدگاه شورای نگهبان به مصوبه مجلس ایرادی هست، مصلحت قطعی  شود و ا

کشور و نظام، تصویب نهایی این قانون است.
با توجه به اقــدام دولــت بــرای اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی و این که با اجرایی شدن 
این طرح بازار مسکن ساماندهی خواهد شد، یک کارشناس مسکن عنوان کرد: جعل و 
ک با اسناد عادی صورت می گیرد که منجر به شکل گیری  تقلب هایی در خرید و فروش املا
پرونده های بسیاری در دستگاه قضایی شده اما با تصمیم دولت در راستای اعتبارزدایی، 
که بحث  مشکلات در این زمینه حل خواهد شد. فرشید پورحاجت افــزود: از سال 41 
اصلاحات ارضی در کشور مطرح شد مبنا بر این بود که تمام زمین های کشور دارای سند 
کنار  که از جایگاه حقوقی و قانونی برخوردار است. این که در  باشد. منظور سندی بود 
اسناد رسمی، اسناد عادی را هم داریم که طبق قانون نمی توان آن را نادیده گرفت. مثل 

ک تنظیم می کنند و دارای اعتبار رسمی است. قراردادهایی که مشاوران املا
وی افزود: این که دولت تصمیم گرفته از اسناد عادی اعتبارزدایی کند کار بسیار ارزشمندی 
است، اما باید بسترسازی مناسب برای آن ایجاد شود. اقدام خوبی که در سال های گذشته 
تحت عنوان طرح کاداستر انجام شد اسناد سیستمی شدند و دارای کد کاداستر هستند. 
ک ها دارای شناسه شدند. این اتفاق باعث شد مردم با اطمینان  بر این اساس تمام پلا

نسبت به انجام معاملات اقدام کنند. این کارشناس مسکن درباره اعتبارزدایی از قولنامه ها 
توضیح داد: بخش عمده ای از اختلافات حقوقی در حوزه زمین و مسکن به اسناد عادی 
ک با اسناد عادی صورت می گیرد  برمی گردد. جعل ها و تقلب هایی در خرید و فروش املا
که منجر به شکل گیری پرونده های بسیار در دستگاه قضایی شده اســت. پورحاجت 
خاطرنشان کرد: گاه برخی اشخاص برای این که حقوق قانونی دولت را پرداخت نکنند، 
ک خود را تفکیک می کنند و به فروش می رسانند که جلوی این اقدام باید گرفته شود.  املا
وی درباره راهکار سلب اعتبار از اسناد عادی گفت: ابتدا باید تکلیف زمین هایی که بر اساس 
قولنامه و سند عادی ساخته شده مشخص شود. به هر حال بسیاری از افراد خانه  خود را به 

صورت قولنامه ای خریداری کرده اند که باید حقوق این افراد را مدنظر قرار داد.
ک قولنامه ای گفت: ملکی  این کارشناس مسکن با هشدار در خصوص خرید و فروش املا
که سند دارد دارای قیمت مشخص شده است؛ چرا که حقوق مکتسبه اشخاص و دولت 
در آن تعریف شده است. وقتی یک نفر زمینی را با قیمت بسیار پایین تر از معمول به معرض 
فروش می گذارد، خریدار باید بداند که ممکن است حقوق قانونی این زمین پرداخت نشده 

باشد و در خرید آن دقت کند تا متضرر نشود.

تقلب در زمین های قولنامه ای
نگاه

اوایل دولت بود که بحث واردات خودرو مطرح شد؛ طرحی که رضا 
فاطمی امین وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت از آن سخن گفت اما 
استیضاح وی باعث شد اقداماتی که دولت در این وزارتخانه پیگیری 

می کرد، به تعویق بیفتد. 
گرفت  بر عهده  را  که سکان وزارت صمت   عباس علی آبادی زمانی 
، تغییر رویه هایی   اعلام کرد در این وزارتخانه برای بهبود شرایط کشور

خواهد داشت. 
حتی در جلسه رای اعــتــمــاد خــود در مجلس شـــورای اســلامــی از 
گفت امــا از زمــان حضور علی آبادی  ساماندهی بــازار خــودرو سخن 
نه تنها بــازار خــودرو سامان نیافته بلکه بر مشکلات این بخش نیز 
افزوده شده است؛ از عرضه خودرو در سامانه یکپارچه خودرو گرفته تا 

قیمت گذاری خودروهای وارداتی. 

    از ثبت نام تا انصراف

بعد از این که مصوبه واردات خودرو در اردیبهشت 1401 از سوی دولت 
تصویب و ابلاغ شد، وزارت صمت فرآیند ثبت نام و عرضه خودرو در 
ــرد. بــر ایــن اســاس،  ک ــاز  گذشته آغ سامانه یکپارچه را اسفند  ســال 
متقاضیان خرید خودروهای وارداتــی با اعلام وزارت صمت نسبت 
کردن آن به مدت یک ماه  به واریــز 500 میلیون تومان وجه و بلوکه 
 در حساب سازمان حمایت نسبت به ثبت نام بــرای خرید خــودرو

 اقدام کردند. 
کــردنــد امــا در  حــدود 120 هــزار نفر در مرحله پیش ثبت نام شرکت 
ادامــه با انصراف تعدادی از متقاضیان و حــذف افــراد غیرمشمول 
ــی قــرار  ــ ــزار نــفــر در نــوبــت تــحــویــل خـــودروهـــای وارداتـ ــدود ۳2 هـ حـ
کنون یعنی از هشت ماه  گرفتند و این افراد از اسفند  سال گذشته تا

ــی  ــ ــای واردات ــودروهـ کــنــون در انــتــظــار عــرضــه و تــحــویــل خـ پــیــش تــا
کنون  تا صــمــت  ــر  وزیـ مــعــاون  ضیغمی،  مــهــدی  گفته  بــه  هستند. 
ــودروی چــانــگــان وارداتــــی تحویل مشتریان   فقط 100 دســتــگــاه خــ

شده است.
ــودرو، عــلــت تــاخــیــر در تحویل  ــ ضــیــغــمــی، مــدیــر طـــرح واردات خـ
گفت:  کرد و  خودروهای وارداتــی را قیمت گذاری نشدن آنها عنوان 
وزیــر صنعت معدن و تجارت به سازمان حمایت و سازمان توسعه 
تجارت دستور داده است برای تسریع در تحویل خودروهای وارداتی، 
ظرف هفته جاری قیمت گذاری سایر خودروهای وارداتی آماده برای 

تحویل انجام شود.
ــت نـــرخ فـــروش چــانــگــان CS۳5 پـــلاس تــیــپ 2 درب  ــاب ــورای رق ــ   ش
نــرخ  تــومــان و همچنین  ــدود ۸50 میلیون  ــنــده را حـ ــن انــبــار واردک

 فــروش چانگان CS۳5 پــلاس تیپ ۳ را 904 میلیون تــومــان تعیین 
کرده است.

    امتناع از بارگذاری خودرو

کنون امکان بارگذاری و عرضه حدود  که ا کرده  وی همچنین اعلام 
چهار تا پنج هزار خودروی وارداتی در سامانه وجود دارد اما از این کار 

امتناع می کنیم تا قیمت نهایی آنها مشخص شود. 

    اطلاعات ناقص برای قیمت گذاری

رئیس سازمان توسعه تجارت هم گفته است که بسیاری از شرکت های 
کــرده و  گمرکات ترخیص  واردکــنــنــده خـــودرو محصولات خــود را از 
اطــلاعــات خــودروهــا را به ســازمــان حمایت ارســال کــرده انــد تا بعد از 
ــورای رقابت ارســال  بررسی ایــن ســازمــان، پیشنهاد مــورد نظر به ش
کنون تأخیری در اعلام  تا البته ما در مرحله شــورای رقابت   شــود. 

قیمت ها نداشته ایم. 
وی با بیان این که ممکن است اطلاعات ارسالی برخی شرکت های 
واردکننده به سازمان حمایت ناقص بوده و همین امر باعث کندی 
افـــزود: در حــال حاضر شرکت های  رونــد قیمت گذاری شده باشد، 
کیا، فیات، زوتی، سوزوکی، بستیون و هونگچی  واردکننده هیوندا، 
تشریفات را انجام داده و از گمرکات ترخیص شده اند و مدارک خود را 
برای تعیین قیمت به سازمان حمایت ارسال کرده اند و سایر برندها 
نیز در حال ترخیص هستند. به نظر می رسد مشکلات خودرویی 
دولت تمامی ندارد و متاسفانه در یک سال گذشته شاهد معضلاتی 
کنون به یک بحران  در این بخش هستیم که قبلا وجود نداشت اما ا

تبدیل شده است. 

  درخواستی در کار نیست

در حــالــی رئــیــس ســـازمـــان تــوســعــه تــجــارت مــدعــی اســـت تحویل 
توسط  قیمت گذاری  منتظر  مشتریان  بــه  وارداتـــی  5000 خــــودروی 
که شورای رقابت می گویند هنوز از سوی وزارت  شورای رقابت بوده 
خودروهای  نیاز  مــورد  اطلاعات  و  قیمت گذاری  درخواست  صمت 

وارداتی جدید ارسال نشده است.
 شورای رقابت معتقد است که براساس مصوبه 54۳ اسفندماه 1401 
شورای رقابت فرآیند قیمت گذاری خود روهای وارداتی تعیین شده و 
براساس آن، روند قیمت گذاری انجام می شود؛ اما هنوز از سوی وزارت 
صمت درخواستی مبنی بر تعیین قیمت خودروهای وارداتی جدید 
ارسال نشده تا براساس آن، روند بررسی قیمتی خودروهای وارداتی 

آغاز شود.

»جام جم« مشکلات واردات خودرو را بررسی می کند

وهای وارداتی در جاده بلاتکلیفی خودر
 خودروهای وارداتی در حالی هنوز قیمت گذاری نشده که 32 هزار متقاضی 
بــرای ایــن اقــدام معطل مانده است. متقاضیان بــرای ثبت نام خودروهای 
وارداتـــی یک مــاه مبلغ 500 میلیون تومان بلوکه کــرده انــد و اکنون پس از 
هشت ماه، انتظار دارند زودتر سوار خودروهای خود شوند. تا پیش از این اعلام می شد 
خــودرو وارد نشده و پس از آن اعــلام شد باید از گمرک ترخیص شوند. حالا همه این 

اقدامات انجام شده و باید قیمت گذاری محصولات صورت گیرد. موضوعی که تا پیش 
ــودرو وارد مــی شــد بــه راحــتــی صـــورت می گرفت امــا اکنون  از ســال 97 در زمــانــی کــه خـ
متقاضیان باید معطل بمانند تا این مرحله هم طی شود. بررسی ها نشان می دهد که 
فقط 100 خــودروی چانگان تحویل متقاضیان شده و مابقی همچنان منتظر هستند. 

همین موضوع نارضایتی هایی را به دنبال داشته که در این گزارش به آن پرداخته ایم. 


